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BADALONA pàg 9

Tallen l’N-II per protestar
pels futurs blocs de pisos
a tocar de Ca l’Arnús

GASTRONOMIA pàg 12

Tot a punt per a una nova
edició del Tast Tiana

FUTBOL AMERICÀ pàg 13

Román Villamonte, nou
tècnic dels Badalona Dracs

Reclamen més places d’escola pública a Badalona pàg 7

Clam familiar

Lesfamíliesdel focdeSanta
Colomasegueixensensecasa
Els afectats per l’incendi en un bloc del carrer Sant Joaquim el 4 de maig hauran d’esperar mínim cinc mesos pàg 10
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SALUT MENTAL pàg 3
Feines temporals o amb
sous baixos: problemes
de salut amb origen laboral

BADALONA pàg 9
El regidor David Torrents punxa
en la votació per ser secretari
d’organització de Junts
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Quan fa uns mesos a Tomas Ja-
ramillo li van proposar, a la
botiga on estava com a depen-
dent, treballar també els caps de
setmana, no va saber dir que no.
Tot i que suposadament era
voluntari, explica, se sentia ob-
ligat a fer-ho. Per una part, per-
què necessitava més diners i,
per l’altra –la més preocupant–,
perquè tenia por que no accep-
tar-ho fes que més endavant l’a-
comiadessin. Entre els passats
mesos de novembre i gener,
assegura, va descansar només
quatre dies. Les conseqüències
d’aquella sobrecàrrega de tre-
ball, recorda, li van fer pagar un
preu alt: “Bevia després de la fei-
na per fugir de la rutina i ja no
podia ser amable amb els clients
perquè estava molt cansat”.
Aquell va ser el començament,
indica, d’una depressió que va
empitjorar quan, fa dos mesos,
el van acomiadar per tenir di-
ferències amb dos superiors.
La responsable de Noves

Realitats del Treball, Territori
i Migracions de CCOO, Aurora
Huerga, remarca la importàn-
cia d’enfocar bé totes les pro-
blemàtiques relacionades amb
la salut mental que poden apa-
rèixer a les feines. “És impor-
tant per recordar que unes bo-
nes condicions laborals són ne-
cessàries per estar bé mental-
ment”, diu Huerga. Tot i això,
té molt clar que, actualment,
“no hi ha prou recursos”, per
poder afrontar amb garanties
aquesta realitat.

LA IDENTITAT
Està clar que la feina té una re-
percussió directa en l’estat d’à-
nim, perquè d’ella depèn poder

pagar el lloguer, comprar roba o
menjar, divertir-se i, en defini-
tiva, viure amb dignitat. Però la
seva importància encara va més
enllà. Tal com subratlla la psi-
coterapeuta Jara Pérez, es dona
molta importància al fet que la
pròpia identitat estigui “molt
vinculada” amb la feina. De fet,
la relacionem directament amb
“la nostra marca personal” quan,
en realitat, tothom és molt més
que un lloc de treball. “Això fa
que, quan la feina falla, sentim
que falla tot”, recalca. 
Els problemes de salut men-

tal, com ara la depressió, l’an-
sietat o l’insomni, relacionats
amb el món laboral han aug-
mentat durant la pandèmia,
segons diu Pérez. Una realitat
que també confirma un metge
de família, Carlos Torres, que
parla d’un “repunt bestial” de
persones que van al CAP amb

ansietat després d’un avís d’E-
RO, d’una reunió complicada o
dubtant si els renovaran el
contracte o no.

A part de visitar persones
amb aquests problemes, Torres
també pot parlar d’algun d’ells
en primera persona, ja que tot-
hom ha vist com els sanitaris
han estat un dels col·lectius
més colpejats per la precarietat
durant la pandèmia. En el seu
cas, diu, la sobrecàrrega de tre-
ball provocada per la pandèmia
i el fet d’haver tingut quatre con-
tractes temporals en els darrers

dos anys –i, per tant, no tenir un
futur segur– li han passat fac-
tura. Cada cop que s’ha acostat
la fi d’un contracte, assenyala,
l’ombra de la inestabilitat ha po-
gut amb ell i ha hagut de pren-
dre Diazepam per poder dormir.
“L’actual contracte s’acaba el 30
de juny i fa 10 nits que necessi-
to Diazepam”, recalca Torres,
que també lamenta no sentir-se
valorat després de tants anys
d’estudis, esforç i treball.

UNA NORMALITAT QUE FA MAL
Hi ha vegades que costa d’ac-
ceptar que no s’està bé, i això és
resultat de dues coses, segons Pé-
rez. Per una part, perquè és di-
fícil aturar-se per analitzar l’es-
tat d’ànim quan s’ha de treballar
per cobrir necessitats bàsiques i,
per l’altra, perquè costa d’ac-
ceptar que “el que fa emmalaltir”
és la normalitat –d’inestabilitat

o precarietat– en la qual vivim.
“Ens fa posar malalts”, insisteix
contraposant-ho amb una de-
sitjada situació de seguretat.
Un  altre exemple és el cas

de Marta Puig –nom fictici–,
que explica que treballa en un
despatx d’arquitectes on fa tres
anys que no li apugen el seu sou
de 1.000 euros. Per subsistir,
afirma, s’ha acostumat a no
sopar a fora, a no anar al cine i
a no tenir grans despeses. Però
al que no s’acostuma és a tenir
33 anys i veure com persones
del seu entorn avancen i tenen
fills mentre ella es queda en el
mateix punt. “Aquesta situació
em provoca ansietat i por. Apre-
nem a viure amb aquesta ines-
tabilitat, però això no vol dir
que sigui bona”, denuncia de-
cebuda per no haver tingut el
futur que de petita li havien dit
que podria tenir. 

Alba Losada
BARCELONÈS NORD

La salutmés precaritzada
» Els problemes de salut mental relacionats amb preocupacions laborals han augmentat en pandèmia
» Temporalitat que provoca insomni o sous baixos que generen ansietat, alguns dels exemples

La salut mental en alguns casos acaba trontollant per culpa de les condicions laborals. Foto: Pexels

“Bevia després de la
feina per fugir de la
rutina”, afirma un home
que va tenir depressió
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Amable recordatorio
de que Johnny Depp
no ha ganado el juicio

del maltrato, ni ha quedado absuelto
del mismo ni nada así. Ha ganado un
juicio sobre un artículo de un periódi-
co. Igual yo tendría un poco de caute-
la antes de celebrarlo como si fuera la
Champions.

El Twitter en paper
Aquí es
piula

Un agent de Policia Na-
cional es va matricular
a la UB amb una identitat

falsa per infiltrar-se en el moviment es-
tudiantil. Les clavegueres fent opera-
cions d'Estat contra el jovent mobilit-
zat. Tota la comunitat universitària
s'hauria de moure per denunciar-ho. És
un escàndol.

@jmangues@inicomics

Renovar el DNI da la
medida de hasta qué
punto un proceso buro-

crático puede funcionar mal. Es un
trámite obligatorio pero infradotado,
con una cola ilógica, con unos requi-
sitos anticuados, lentos y deliberada-
mente poco prácticos, y todo, de las fo-
tos a la tasa, absurdamente caro.

@apuente

Senyores que han cui-
nat tota la vida i que
ara, després de les xer-

rades, se m’acosten i em diuen “ai, fi-
lla, si de salmó no n’havíem tastat mai,
si no sabíem ni què era, però, ves, ens
ho diuen a cal metge, que n’hem de
menjar”. Al país de verats, sardines, ve-
llanes i olives.

@MAlbercocs
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Aire fresc

Els badalonins ja no tenen futbol a segona di-
visió. El CF Badalona no resistirà més atro-
pellaments i encara portarà menys gent a
l’estadi municipal on l’aixopluguen des-

prés que li plomessin el patrimoni. Llarga història de
busos, motors, préstecs, retorns i judicis entre mal pa-
gadors i filibusters.
En general, poca sort tenen els clubs esporti-

us a casa nostra. La Penya, el banderí d’honor, és
en el camí de l’estabilització després d’anys d’a-
frontar problemes. I toquem fusta. Però en el seu
fatigós camí ha deixat anar en caiguda lliure el CT
Mas Ram, al qual ningú li ha allargat la mà. Ni tan
sols l’Ajuntament ha estat equànime en aquest llar-
guíssim cas i s’ha limitat a omplir una llibreta de
bones paraules. 
Anant cap a mar, el CB Sant Josep camina sobre

espines i omple cistelles de carbó roent. Com el seu
germà, el Centre Parroquial, que lluita contra la in-
transigència del bisbat de Barcelona, que, malgrat les
súpliques i els anys de fer costat a la parròquia, no
sembla disposat a atorgar-li el perdó, allò tan cristià
que sublima la comunitat. El bàsquet és molt a prop
de desaparèixer i omple planes d’una altra llibreta mu-
nicipal. Tot ve perquè la pilota, quan bota sobre el par-
quet de la pista de joc, fa soroll. Després s’hi sumen
més elements que no són irreversibles.
Hi ha més casos. Si anem mirant enrere, una co-

lla. Ara, només per posar un exemple més, està en re-
mull el Club Natació Badalona, que tem perdre
equips pel caos de la piscina municipal coberta que

viu una dolorosa història de seixanta anys d’incom-
petències i, en general, de mal servei.
Potser que mirem de fit a fit l’Ajuntament. A les

corporacions municipals que no han reeixit en
aquest tema. La culpa és dura i madura, cau per tot
arreu, però a la casa de la vila no n’han sabut prou i
s’han passat el suport esportiu pel folre. 
Un dels molts eixos d’actuació que ha de tenir l’a-

juntament badaloní és donar suport a les entitats es-
portives que mantenen instal·lacions com a conces-
sions, donar suport als clubs que realitzen competi-

cions i pràctiques esportives, mantenir l’oferta i la pro-
gramació a la ciutat dins de les possibilitats sanitàries,
així com assegurar les millores de les instal·lacions es-
portives i contribuir a la reactivació econòmica dels
clubs en problemes amb un increment de la inversió
pública. Si cal, amb retorn.
Mirem el present obertament. Aquests darrers dos

anys, els clubs i entitats esportives de Badalona s’han
vist molt afectats en els seus ingressos per les cir-
cumstàncies sanitàries. Això està provocant moltes
dificultats per mantenir la gestió d’instal·lacions
esportives i per continuar exercint una tasca social

d’enorme importància als barris de la ciutat, espe-
cialment amb els menors. Hi ha una estratègia al res-
pecte? Es treballa en una estratègia, dins dels recursos
existents i les possibilitats legals, per protegir l’esport
badaloní i garantir la continuïtat d’instal·lacions de
la ciutat? S’ha fet públic el pla de treball, si n’hi ha?
Diguem que és necessària una proposta d’equili-

bri econòmic per a les nombroses entitats que ges-
tionen instal·lacions esportives a través de concessions
administratives. Fa falta un programa de bonificacions
per a l’ús de les instal·lacions esportives per part de
clubs, destinat a donar suport a entitats que s’hagin
vist afectades per la crisi sanitària, amb el benentès
que aquestes bonificacions les tramitaria l’Agència Tri-
butària. I encara podem afegir dues línies de treball
més: d’una banda, un augment del pressupost desti-
nat a subvencions, convenis i reprogramació d’esde-
veniments, amb la finalitat de mantenir el suport als
grans esdeveniments esportius i als clubs i profes-
sionals per al desenvolupament de la pràctica espor-
tiva durant el pròxim any. I per l’altra, establir una pre-
visió d’increment de la inversió pública en instal·la-
cions esportives, cosa que permetria continuar amb
la línia de millores dutes a terme en els darrers anys.
Badalona no es pot permetre per més temps la tre-

soreria paupèrrima dels seus clubs esportius. Sigu-
in grans o petits, que aquí no se’n salva cap de cap es-
port. El “Badalona és futur” no ha de ser només un
eslògan. O ens posem a pensar el futur seriosament,
a qüestionar-nos què volem ser de grans, o els ba-
dalonins ho tindrem magre. En tots els sentits.

Cal una proposta d’equilibri
econòmic per a les entitats que

gestionen instal·lacions esportives
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per Estanis Alcover i Martí

Qüestionem el futur de l’esport badaloní
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No als plans privats d’empresa1

2 L’adversari dels republicans

“Hem fet història”

Una persecució de pel·lícula 
de l’Ametlla a Santa Coloma

Tiana estrena una nova 
caporal de la Policia Local

El + llegit línianord.cat
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4
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A les xarxes

@seibur_: A Catalunya només s’ha execu-
tat el 36% de les inversions pressuposta-
des, mentre que a Madrid, el 184%. I diuen
que Catalunya està destruïda pel Procés.

@TaniaTapiaDiaz: El jutge cita com a testi-
moni el ministre de la presidència, Fèlix Bo-
laños. Demana prendre declaració al CEO de
Pegasus. Aixeca el secret de les actuacions.

#CasPegasus

@PabloCastilla00: Policia infiltrat al movi-
ment estudiantil i de l’habitatge! Ni Villarejo,
ni PP ni Vox: el responsable és el Ministeri de
l’Interior del govern “progressista”.

#PoliciaInfiltrat #GreugeComparatiu

La clau

Ara fa 10 anys, l’aleshores
ministre d’Economia del
govern de Mariano Ra-

joy, Luis de Guindos, va declarar
que el rescat bancari no ens cos-
taria cap euro als espanyols.
L’esclat de la bombolla im-

mobiliària del 2008 va provocar,
entre altres coses, que milers de
persones fossin desnonades. Els
que defensem el dret a un habi-
tatge digne i als serveis públics fo-
namentals sempre hem tingut
clar que les responsables d’a-
questa crisi van ser les entitats fi-
nanceres, ja que van ser les qui
van concedir préstecs a milers de
persones que, arran de l’incre-
ment de l’atur, no van poder pa-
gar les hipoteques que havien sig-
nat. Ara bé, tot s’ha de dir, la ma-
joria de les persones hipotecades
ho van ser per la insistència i les
trampes de les mateixes enti-
tats, ja que havien col·locat hi-
poteques sabent que moltes d’e-
lles serien impagables.
Va ser així com les entitats fi-

nanceres van convertir-se en
grans immobiliàries amb habi-
tatges procedents dels desnona-
ments. Per tot arreu hi havia ha-
bitatges buits o a mig construir,
cosa que, finalment, a causa de la
pèrdua de valor d’aquests im-
mobles, va suposar la fallida de les
mateixes entitats. Aleshores, el go-
vern de Rajoy va decidir socialit-
zar les pèrdues i va rescatar la ban-
ca amb la creació, l’any 2012, de
la Societat de Gestió d’Actius Pro-
cedents de la Reestructuració
Bancària (Sareb), que va rebre un
préstec de més 50.000 milions
d’euros per part de la Unió Euro-
pea, garantit per l’estat espanyol.

Cap euro
per Pedro Jesús Fernández

Per això, som molts els que
defensem que tots els immobles
traspassats a la Sareb ja eren de
titularitat pública, pel fet que es-
taven en mans d’entitats inter-
vingudes i nacionalitzades, i
ningú entén com amb aquests
immobles no es va crear un
parc d’habitatge social per do-
nar resposta a la greu situació
d’emergència residencial dels
darrers anys.
La Sareb està participada en

un 55% per capital privat i en un
45% per capital públic, aportat
pel Front de Reestructuració
Ordenada Bancària (FROB) i
amb l’aval de l’Estat, si bé re-
centment l’Estat, a través del
FROB, va adquirir el 100% de
la Sareb, assumint un deute de
més de 35.000 milions d’euros.  
Per tant, la compra d’a-

quest patrimoni tòxic de les
entitats rescatades per part de
la Sareb va ser possible gràcies
a l’aportació dels fons del FROB
i, en conseqüència, els habitat-
ges, en bona part, van passar a
ser propietat de l’Estat. Actu-
alment la Sareb és propietària
de més de 45.000 habitatges, 21
promocions en construcció i
desenes de milers de parcel·les
urbanitzables. A Catalunya és
on hi ha més habitatges de la
Sareb, més de 12.000. Segons
el registre de l’Agència d’Habi-
tatge, a 27 de gener, d’un total
de 36.202 habitatges buits a Ca-

talunya, 6.782 són de la Sareb,
és a dir, pràcticament un 19%.   
La Sareb és una societat

anònima que es va crear per ges-
tionar els actius financers més
problemàtics i tòxics transferits
al govern per part de les quatre
entitats financeres nacionalit-
zades després de la crisi de
2008. Per això molts pensem
que, si aquests habitatges s’ha-
guessin destinat a crear un parc
d’habitatge públic de lloguer
social, avui no continuaríem
amb els problemes endèmics
creats per la manca d’habitatge
públic, els desnonaments i els
preus abusius dels lloguers.
L’estat espanyol és un dels

estats de l’OCDE amb menor
lloguer social: no arriba al 2%,
mentre que a altres països se su-
pera el 20%. Ara, malaurada-
ment i malgrat les propostes
d’alguns ajuntaments i dels go-
verns d’algunes comunitats d’a-
conseguir que el govern central
els cedeixi la gestió dels habi-
tatges de la Sareb, seran dos fons
d’inversió estatunidencs, amb
un llarg historial de denúncies
per assetjament immobiliari i
operacions fraudulentes, les que
es faran càrrec de gestionar i
vendre la gegantina cartera im-
mobiliària de la Sareb.
I nosaltres haurem perdut

amb aquesta història més de
42.000 milions d’euros. La dre-
ta mai oblida al servei de qui està.

Els semàfors

La Plataforma Sense Places
Badalona ha engegat una
campanya potent en defensa
del dret a una educació pública,
de proximitat i de qualitat,
davant d’una mancança 
de places escolars que 
es repeteix any rere any. 

pàgina 7Sense Places BDN

L’Agrupació de Comerç i
Indústria de Santa Coloma de
Gramenet organitza l’Open
Night 2022, la nit en què

botiguers i restauradors obren
portes fins a la matinada. 
Una jornada de festa per als
comerciants colomencs. 

pàgina 10Comerç i Indústria

L’Eix Besòs Circular ha presentat
els resultats de l’any 2021 
del circuit privat de recollida
selectiva de residus orgànics 
i envasos lleugers. S’hi han
recollit gairebé 90 tones de
residus i s’ha evitat una emissió

de 21 tones de CO2.
pàgina 11Eix Besòs Circular
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Els pressupostos, a l’espera
del ple extraordinari

POLÍTICA4L’aprovació dels
pressupostos badalonins de-
pendrà de la sessió extraordi-
nària del Ple de l’Ajuntament
que es durà a terme avui dijous
9 de juny a les sis de la tarda.
El consistori funciona enca-

ra amb els pressupostos de 2019.
Cap dels equips de govern que ha
pilotat l’executiu municipal des
d’aleshores ha aconseguit el con-
sens polític necessari per pre-
sentar uns nous comptes. 
L’abril de 2022, però, els

partits del govern, amb el suport
de Guanyem, van poder tirar en-

davant l’aprovació inicial, des-
prés de mesos de negociacions. 
L’aprovació definitiva po-

dria haver arribat de manera
automàtica el dia 25 de maig,
durant el ple ordinari, però el
PP va presentar un seguit
d’al·legacions al darrer mo-
ment, impossibilitant així l’a-
provació dels comptes públics.
Serà, doncs, durant el ple

extraordinari d’avui que es re-
soldran les al·legacions presen-
tades i, si no hi ha més sorpre-
ses, Badalona comptarà amb
nous pressupostos.

ENSENYAMENT4Divendres a
la tarda els carrers de Badalona,
que habitualment s’omplen de
cotxes i famílies marxant a pas-
sar fora un cap de setmana llarg,
es van omplir, tanmateix, de
cotxets de nadons i de pares, ma-
res, nens i nenes. Van protestar,
tallant la Via Augusta,  per re-
clamar més places escolars pú-
bliques. A banda de les pancar-
tes, van portar a les mans foto-
grafies de gran format de nens i
nenes badalonins que reclamen
no ser “només un número”. 
En Rafael Segovia és un dels

portaveus de la plataforma Fa-
mílies Sense Plaça a Badalona:
“Manquen places, de manera
estructural, i des de fa uns
quants anys”, assegura Sego-
via, que té una filla pendent de
trobar escola pel curs vinent.
Les places s’adjudiquen mit-

jançant un sistema de punts, i
amb número de sorteig que
marca el tall. Si s’ha tingut mala
sort, denuncien des de Famílies
Sense Plaça, es tanquen de fac-
to les portes de l’escola pública. 

A qui es queda sense plaça, el
consistori li aporta alternatives
d’altres escoles. “El 65% d’a-
questes noves places per a P3
són concertades i el 100% en al-
gunes zones concretes de la ciu-
tat”, explica Segovia.
La plataforma es reuneix avui

dijous 9 de juny amb els Serveis
Territorials d’Ensenyament i l’al-

calde Guijarro, només un dia
abans del tancament definitiu de
l’assignació de places. “Una pre-
sa de pèl, és una reunió al minut
89 de partit”, considera Segovia.
Hores abans, la plataforma es re-
uneix amb el síndic. “Li traslla-
darem la vulneració que patim del
dret a una escolarització pública
i de proximitat”, diu Segovia.

Fotografia de la iniciativa. Foto: Twitter (@Senseplacesbdn)

“No soc un número”, el crit de
protesta de l’alumnat badaloní

Ple de l’Ajuntament de Badalona. Foto: Twitter (@AjBadalona)

Ensenyament | Presentació de la mostra ‘Menuda Badalona!’
Alumnes de nou centres de secundària badalonins han elaborat maquetes de diferents

edificis i espais emblemàtics de la ciutat. La iniciativa, organitzada per BDN Lab 
amb la col·laboració del consistori, es va presentar al Museu de Badalona ahir.
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POLÍTICA4El regidor de l’A-
juntament David Torrents no
va aconseguir el mínim de vots
necessaris en el congrés na-
cional de Junts d’aquest passat
cap de setmana per entrar a la
nova direcció del partit, on ha-
via estat proposat per part de
Laura Borràs per ser el secre-
tari d’organització. 
El regidor badaloní es va

quedar una desena de vots per
sota de la meitat més u, el mínim
acordat al reglament de Junts per
entrar a la direcció del partit. Tor-
rents va obtenir 918 vots, per sota
dels 927 necessaris.
Per ara, doncs, el regidor ba-

daloní queda fora de l’executiva,
malgrat que el cap de setmana es
va dir que hi havia un acord per-
què entrés a formar part de la di-
recció igualment, ja que no hi ha-
via una candidatura rival.
Ara correspon al nou secre-

tari general del partit, Jordi Tu-
rull, fer una proposta a la mili-
tància per a aquest càrrec en me-
nys d’un mes. Turull ja ha con-
firmat que així ho farà, però
sense aclarir si aquesta propos-
ta serà o no Torrents, a qui ha
elogiat malgrat haver punxat en
la votació del cap de setmana.

Torrents punxa
en la votació per a
la direcció de Junts

ECOLOGIA4Centenars de veïns
i veïnes convocats per la plata-
forma Salvem Ca l’Arnús es van
manifestar divendres passat per
mostrar el seu rebuig a la futura
construcció de dos blocs de pisos
als voltants del parc. 
El parc de Ca l’Arnús va es-

devenir, l’any 2002 i juntament
al parc de Can Solei, un espai
verd metropolità gràcies a la
lluita popular del veïnat i de la
Plataforma en Defensa de Ca
l’Arnús Parc Públic. 
L’any 2017, però, va sortir a

la llum un projecte urbanístic
que preveia la construcció de dos
blocs de pisos. Els veïns de-

nuncien que fins i tot els blocs
van aparèixer a la venda a la pà-
gina web d’una immobiliària
barcelonina.
La protesta de divendres va

discórrer pels carrers de la ciutat
i va confluir amb la mobilització
de la plataforma Famílies Sense
Plaça a Badalona, que lluita per
l’augment de places escolars pú-
bliques de proximitat. Més tard,
els manifestants van tallar l’N-II
al seu pas per la ciutat per fer més
visible la protesta.
Les persones que s’hi mani-

festaven van fer públic un ma-
nifest en què titllen com a “ope-
ració d’especulació urbanística”

el projecte de construcció dels
dos blocs de pisos.
L’oposició veïnal a l’aixeca-

ment dels immobles va fer re-
cular relativament l’Ajuntament.
Les al·legacions presentades per
algunes entitats ecologistes van
ser rebutjades, però el consisto-
ri va accedir a reubicar un dels
blocs de pisos, recol·locant-lo a
la porta d’entrada al parc. 
La mesura, no obstant això,

no va acontentar els veïns, que
denuncien l’impacte que els nous
pisos tindran sobre el valor pai-
satgístic i el patrimoni cultural
que conformen els parcs de Ca
l’Arnús i el de Can Solei.Un moment de la protesta. Foto: Twitter (@BdnElsVerds)

David Torrents. Foto: Junts

Tallen l’N-II en defensa 
del parc de Ca l'Arnús
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Comerços i restaurants
celebren l’Open Night

COMERÇ4L’Agrupació del Co-
merç i la Indústria de Santa Co-
loma de Gramenet organitza
una nova edició de l’Open Night.
La data està assenyalada de fa
temps pel teixit comercial colo-
menc. “L’Open Night és l’esde-
veniment més gran de l’any per
als botiguers”, asseguren des de
l’Agrupació del Comerç i la In-
dústria 
Des de les 18 hores de la

tarda i fins a la matinada de dis-
sabte 11 de juny, el gairebé cen-
tenar de botigues i restaurants
colomencs adherits a la propos-

ta obriran les portes al públic
amb promocions i sortejos. Per
aquesta entitat comercial es trac-
ta d’una edició ben especial, ja
que es recupera la presencialitat
després de dos anys de pandè-
mia: “És la gran oportunitat
dels comerciants colomencs de
tornar  a omplir els carrers de
vida”, expliquen.
Durant la jornada es podrà

gaudir de diversos espectacles de
música, màgia i ball. El tanca-
ment de festa començarà a les 22
de la nit, amb l’actuació d’un DJ
a la rambla de Sant Sebastià.

Les cinc famílies afectades per
l’incendi del 4 de maig al carrer
Sant Joaquim no podran tornar
a casa fins d’aquí a uns cinc
mesos. Així ho han confirmat
fonts del consistori a Línia Nord.
En un principi, l’alcaldessa

Núria Parlón va instar la pro-
pietat a fer els treballs necessa-
ris per a la tornada dels veïns en
un termini no superior a 20 dies.
La immobiliària propietària del
bloc sencer va argüir, però, que
no era temps suficient.
Des de l’Ajuntament s’espera

que la immobiliària faciliti un
calendari final amb els terminis de
les diferents feines de rehabilita-
ció que s’han de fer a l’edifici. “Ac-
tualment, s’estan arreglant di-
versos elements comuns de se-
guretat del bloc sencer i, un cop fet
això, es passarà a treballar en la
rehabilitació pis per pis”, expli-
quen fonts del govern municipal. 

Cap dels veïns afectats va
voler acollir-se a algun dels ha-
bitatges d’emergència del Cen-
tre d’Urgències i Emergències de
Barcelona (CUESB), de manera
que les cinc famílies que esperen
tornar a casa seva ho fan des
d’altres domicilis, bé de familiars
o bé d’amics. Totes, però, estan
rebent seguiment per part dels
Serveis Socials.

L’incendi es va originar en dos
focus diferents. Un, al vestíbul de
la planta baixa, concretament al
quarto de comptadors, on hi ha-
via una gran quantitat de mobles
vells que havien de ser retirats
pels serveis municipals. El segon
focus va ser el pis del 2n 1ª. És
precisament en aquest habitatge
on vivien les tres persones que
van morir a causa de l’incendi.

L’incendi va tenir lloc el passat 4 de maig. Foto: Eli Don/ACN

Les famílies del bloc incendiat
no tornaran a casa en 5 mesos

Imatge de la darrera edició presencial de l’Open Night. Foto: Totama.cat

Llengua | Presentació del Pacte per la Llengua
El Centre d’Art Contemporani Can Sisteré va acollir dimarts 7 de juny
l’acte de presentació del Pacte Nacional per la Llengua, iniciativa de la

Generalitat adreçada a augmentar el coneixement de la llengua catalana.

Gerardo Santos
SANTA COLOMA



línianord.cat 9 de juny del 2022

Sant Adrià

11 | 

Micromecenatge contra 
la contaminació de Tersa

MEDI AMBIENT4La coordina-
dora veïnal AireNet ha anunciat
que engega una campanya de
micromecenatge a la plataforma
Goteo, amb el nom Humos que
matan: Stop Incineradora Ter-
sa. L’objectiu de la campanya de
recollida de fons és aconseguir
els diners necessaris per poder
continuar el procés judicial, se-
gons afirma Silvina Frucella,
portaveu d’AireNet.
La plataforma va interposar la

primera denúncia contra Tersa l’a-
ny 2018. En les darreres setmanes
ha ampliat la denúncia al regidor

d’Emergència Climàtica de l’A-
juntament de Barcelona i presi-
dent de Tersa, Eloi Badia, i tam-
bé ha demanat la imputació de
l’actual tinent d’alcaldia d’Ecolo-
gia de Barcelona, i presidenta de
Tersa l’any 2018, Janet Sanz.
Ara, AireNet ha estat accep-

tada com a acusació particular
en la denúncia contra l’empresa,
de manera que tindrà accés a la
causa. “Ens hi juguem el futur,
hem rebut molta ajuda dels ma-
teixos treballadors de Tersa i ne-
cessitem que la denúncia pros-
peri”, conclou Frucella.

ECOLOGIA4El circuit privat de
recollida de residus orgànics i en-
vasos lleugers de l’Eix Besòs
Circular va recollir durant l’any
passat 86 tones de matèria or-
gànica i 2,8 tones d’envasos
lleugers a un total de 14 empre-
ses dels polígons d’activitat eco-
nòmica de les ciutats de Sant
Adrià de Besòs i de Badalona.
En total, aquesta recollida de

matèria orgànica i envasos lleu-
gers ha evitat l’emissió de 21,46
tones de diòxid de carboni. Si
afegim els resultats del circuit de
recollida de l’any anterior, el
2020, l’emissió estalviada de
diòxid de carboni és de 37 tones. 
Aquestes dues fraccions, or-

gànics i envasos lleugers, van a
parar a la planta de tractament
Ecoparc 2, situada a Montcada
i Reixac. Allà, la fracció orgàni-
ca es converteix en compost o en
biogàs, tancant així el cicle. 
Pel que fa als envasos lleu-

gers, són tractats segons les se-
ves característiques per tal de re-
cuperar per a un nou ús els ma-
terials que els componen.

Es tracta d’un circuit privat
de recollida de residus, ja que les
empreses que hi participen estan
ubicades a polígons d’activitat
econòmica i acostumen a gene-
rar residus específics, de mane-
ra que no disposen del servei pú-
blic de recollida municipal.
L’objectiu de l’Eix Besòs Cir-

cular és oferir un servei de suport

a la indústria local del Barcelo-
nès Nord per apropar-la a les
pràctiques de l’economia circu-
lar i la sostenibilitat ambiental. 
La iniciativa està impulsada

per l’Ajuntament de Sant Adrià
de Besòs, el de Badalona a tra-
vés de Reactivació Badalona i el
de Santa Coloma de Gramenet,
a través de Grameimpuls.

El circuit de recollida va aplegar 2,8 tones d’envasos el 2021. Foto: Pexels

L’Eix Besòs Circular recull
gairebé 90 tones de residus

La incineradora, situada a Sant Adrià de Besòs. Foto: AC /Blanca Blay

Sostenibilitat | Jornades per al consum responsable
Fins aquest dissabte 11 de juny se celebren les Jornades de Medi Ambient i consum
responsable, que es van posar en marxa l’1 de juny. Avui es farà una xerrada sobre
energia i dissabte un mercat d’economia circular i una altra xerrada sobre residus.
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En marxa la temporada 
de platja a Montgat

PLATGES4El servei de salva-
ment i els dispositius de reforç de
neteja i seguretat ja estan habi-
litats a les platges de Montgat.
Comença d’aquesta manera

la temporada de platges al lito-
ral montgatí. Una altra tempo-
rada marcada, novament, per la
falta de sorra i per les obres d’ar-
ranjament del passeig, que se-
gueixen aturades per falta d’au-
torització de les administra-
cions competents, segons ha
informat el consistori. 
D’aquesta manera, a la plat-

ja de les Roques s’ha delimitat la

zona malmesa, que quedarà fora
de l’ús públic per evitar perill per
als banyistes. Pel que fa a la
platja de les Barques, la previsió
de l’Ajuntament és que durant
aquest mes de juny comencin els
treballs de retirada de les terres
impactades de la zona del talús.
El consistori ha reforçat tam-

bé la vigilància del litoral, pel que
fa a la seguretat i al control de les
zones d’estacionament properes
a les platges, mitjançant la con-
tractació de dos agents més de
Policia Local. La temporada de
platja finalitzarà l’11 de setembre.

GASTRONOMIA4Ja és aquí el
Tast Tiana 2022. La Mostra
Gastronòmica i del Vi de Tiana
es durà a terme aquest cap de
setmana. Enguany, l’expecta-
ció és encara més gran, ja que la
mostra recupera el tradicional
format presencial, després de
dos anys de pandèmia.
L’oferta de la tretzena edició

del Tast aplega 15 restaurants,
dos forns, vuit cellers, dues pro-
ductores de cerveses artesanes i
una de licor, també artesanal.
A banda, enguany s’amplien

el nombre de punts de degus-
tació, amb dues noves zones
que tenen una capacitat per a
250 persones.
La seu de la mostra tornarà

a ser la masia de Can Riera, i es
farà càrrec del pregó el xef del
restaurant Lluerna de Santa
Coloma de Gramenet, Víctor
Quintillà, guardonat amb una
estrella Michelin. A Can Riera
també es duran a terme la res-
ta d’activitats de l’esdeveni-
ment, com ara el tast de vins
amb Johnny Alemán i la pre-

sentació del llibre Cuina o bar-
bàrie, obra de la cuinera Maria
Nicolau, i que serà presentat per
la periodista Laura Rosel.
La tornada a la presenciali-

tat del Tast no s’escapa de les
mesures de prevenció de la co-
vid-19. Per tal d’oferir major co-
moditat a la gent a l’hora d’ac-
cedir als punts dels restaurants

i cellers situats a la plaça de la
Vila, aquesta s’eixamplarà per
evitar possibles aglomeracions
i assegurar una distància entre
persones més segura. S’am-
pliaran amb més taules també
els espais de degustació situats
als carrers Lola Anglada, Mar-
quès de Monistrol i la barra a la
plaça del Coro.

El xef colomenc Victor Quinillà serà el pregoner. Foto: Ajntament

El Tast Tiana torna, dos anys
després, en format presencial

La platja de les Barques. Foto: Arxiu

Queixes veïnals | Denuncien sorolls del Primavera Sound
Veïns del Baix Maresme, sobretot de Tiana, han denunciat, un any més, les molèsties

que el festival Primavera Sound els provoca. El soroll i la música, han assegurat
diversos veïns, se’ls han colat a dins de casa seva fins altes hores de la matinada.
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Esports Bàsquet | Comiats al Bàsquet Femení Sant Adrià i a la Penya
Enric Cervera, l’entrenador del Bàsquet Femení Sant Adrià aquesta temporada, ha estat presentat

com a nou tècnic i director tècnic del Bàsquet Maresme Boet Mataró 3 Viles. Per la seva part, la pivot
Olga Ruano s’acomiada del Joventut Badalona i és la primera incorporació del Lima Horta Bàsquet. 

"Sempre cal afrontar un gran
compromís amb molta ener-
gia", adverteix, contundent,
el mexicà Román Villamonte,
nou entrenador dels Badalona
Dracs, en una entrevista a
Temps de Dracs, programa
de Ràdio Ciutat de Badalona
conduït per Christian Llitjós,
cap de premsa de l'entitat de
futbol americà. 
Es nota que Villamonte està

molt il·lusionat amb el seu nou
repte, majúscul, perquè supo-
sa ocupar el càrrec que fins fa
unes setmanes tenia un mite
del club com Oscar Calatayud,
que va presentar la seva di-
missió després de l'elimina-
ció a semifinals de la Lliga
contra l'Osos Rivas. Feia un pa-
rell d'anys que Calatayud me-
ditava la decisió i així ho va
confessar també a Temps de
Dracs: "Crec que l'equip ne-
cessitava un canvi de lideratge
perquè han estat uns anys de
molt desgast, sobretot des de la
pandèmia. Aquesta última
temporada ha estat molt difí-
cil de gestionar per molts pro-
blemes, no només esportius.
Necessito un descans, pensar
què vull fer i veure quin pot ser
el meu lloc". Deixa un palma-
rès envejable (6 Lligues i 5
subcampionats, 5 Copes d'Es-
panya, 11 Copes de Catalunya
i un subcampionat europeu de
l'EFAF Cup). 
"Guanyar representa l'únic

camí i l'única opció. És la filo-

sofia del futbol americà de tota
la vida. Cal lluitar fins a l'últim
segon i mai pots abaixar els

braços ni rendir-te", enraona
Villamonte, que va enamorar-
se d'aquest esport a Chiapas, al
sud del seu país, i que també va

jugar als Badalona Dracs.
"Aquesta invitació, aquest rep-
te és un gran reconeixement.
Sempre he volgut tornar a te-
nir un lligam amb l'entitat",
confessa.  
El nou entrenador i el club

treballen per formar el seu
cos tècnic. De moment, l'úni-
ca peça confirmada és la de
Xavi Gonzalo, l'entrenador
dels júniors la passada tem-
porada i que serà el nou coor-
dinador d'atac. És un home de
la casa: "Aquesta és la meva
entitat, el club en què vaig co-

mençar a jugar i on vaig des-
cobrir el futbol americà.
M'omple que comptin amb mi

en aquest nou projecte, molt
ambiciós i engrescador". 
Torna a parlar Villamonte,

que reconeix que li encantaria

disposar d'un grup nombrós
d'ajudants. Sap, però, que no
resulta gens senzill: "Aquí no es
paga tan bé com a altres països
i ningú pot deixar les seves
feines i projectes. Necessita-
rem, almenys, un coordinador
defensiu i alguna ajuda més". 
El nou entrenador dels Ba-

dalona Dracs va jugar de re-
ceptor i de defensive back. "A
mi em va atreure el futbol
americà perquè era molt es-

pectacular i per figures com la
del receptor o el quarterback...
Qui anota s'enduu els mèrits.
Amb els anys, vaig veure que el
treball de la línia és el més fo-
namental perquè fa possible
qualsevol jugada. Així que,
ara mateix, em quedaria amb
la defensa, que és la que sem-
pre fa que es guanyin els tí-
tols", reflexiona. I ell vol aixe-
car tots els campionats possi-
bles en el seu nou repte.

LES CATEGORIES INFERIORS
Té clar que la formació i la pro-
jecció de les categories infe-
riors és "el més important".
"No pots agafar esportistes
d'entre 25 i 30 anys perquè co-
mencin la seva carrera en
aquest esport. Cal potenciar
molt la base per nodrir el sè-
nior en un futur", tanca, con-
vençut, Villamonte.

Toni Delgado
BADALONA

El reptedeRománVillamonte
» El nou tècnic dels Badalona Dracs, exjugador del club, agafa el relleu d’un mite, Oscar Calatayud   
» “Sempre cal afrontar un gran compromís amb molta energia”, comenta Villamonte a ‘Temps de Dracs’

Xavi Gonzalo, Christian Llitjós i Román Villamonte. Foto: Ràdio Ciutat de Badalona

El coordinador d’atac
dels Badalona Dracs
serà Xavi Gonzalo, 
un home de la casa

Oscar Calatayud deixa
un gran botí: 6 Lligues,
5 Copes d’Espanya 
i 11 de Catalunya

“Guanyar és l’única
opció; és la filosofia 
del futbol americà”, 
afirma Villamonte
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Viu en línia

David Selvas dirigeix l’adaptació de Ro-
meu i Julietade La Brutal, una  versió con-
temporània i poc romàntica del text de
Shakespeare. Dos joves s’enamoren, po-
sen les seves vides en perill i convertei-
xen el seu amor en un crit desesperat per
deixar en evidència l’absurditat de l’odi
que enfronta les seves famílies.
Al Teatre Poliorama de Barcelona.

Teatre

Romeu i Julieta
La Brutal

Ja ha sortit a la llum el disc pòstum de Pau
Riba amb l’Orchestra Fireluche, Segona
florada (U98 Music), continuació d’Ata-
ràxia (autoeditat, 2019). L’àlbum inclou
l’última cançó que va crear el músic, que
va morir el passat 6 de març. Es tracta de
D’Aina, un tema dedicat a la filla de la seva
companya Aina March que Riba va crear
el primer cop que el van ingressar.

Música

Estiu de 1985. Com cada any, el Rodri se’n
va de Catalunya i viatja amb la seva família
al poble gallec dels seus pares per retro-
bar-se amb la seva colla. Aquest any, però,
els problemes del món real comencen a
aparèixer a les seves vides i amenacen de
separar-los. Per això, planegen escapar-
se la nit de Sant Joan a la recerca d’una
flor màgica que compleix desitjos.

Pelis i sèries

Live is life. La gran aventura
Dani de la Torre

Segona florada
Orchestra Fireluche i Pau Riba

Simposi d’art electrònic 
El Simposi Internacional de l’Art Electrònic (ISEA), que ha
celebrat 26 edicions arreu del món, aquest any arriba per
primer cop a Barcelona. La 27a edició de l’esdeveniment,
programada del 10 al 16 de juny, està impulsada per la

Universitat Oberta de Catalunya (UOC) amb la col·labora-
ció de diverses institucions, com l’Ajuntament de Barce-
lona. L’ISEA és una trobada que reuneix professionals de
tot el món per explorar les interseccions entre l’art, el dis-

seny, la ciència, la tecnologia i la societat. En aquesta
ocasió, a més, és una edició oberta a la ciutadania.

“Et felicito, que bé que actues”, diu la tornada de
l’últim èxit de Shakira (Barranquilla, 1977). Es

tracta de Te felicito, una cançó que canta al cos-
tat de Rauw Alejandro i que acumula prop de

78 milions de reproduccions a YouTube des que
es va estrenar, el 21 d’abril. Des de fa uns dies, la
lletra d’aquesta cançó ha agafat més sentit i re-
llevància: l’equip de premsa de la cantant ha
confirmat la seva separació de Gerard Piqué,
pare dels seus dos fills, amb qui ha compartit
dotze anys de relació. De seguida, tothom ha

entès que a qui “felicita” Shakira, doncs, és al ju-
gador del Barça, de qui es comenta que hauria
estat infidel a l’artista en més d’una ocasió. “Per
completar-te em vaig trencar a trossos / M’ho
van advertir, però no vaig fer cas”, canta la co-
lombiana. Amb tot, en general tothom té clar a

qui dels dos ha de donar suport: a ella.

S H A K I R AQUI ÉS?
ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

Ser una de les cantants més importants 
Fa més de trenta anys que acumula èxits sense parar

Famosos

Anunciar que se separa de Gerard Piqué
Després de dotze anys de relació i amb dos fills en comú

Suport total
Gairebé tothom s’ha posicionat al costat de la cantant

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Malgrat haver encetat una promete-
dora carrera professional, la protagonista
d’aquest llibre ha quedat inesperada-
ment a l’atur. Sense parella ni fills i a mit-
ja trentena, es veu abocada a tornar a
casa dels pares, desorientada. Indagar en
la història familiar pot ser una bona
manera de preguntar-se què era exac-
tament allò que la vida li havia promès.

Llibres

Tot allò que una tarda morí...
Llucia Ramis

| The Quarry
Un joc interactiu de terror i drama que segueix l’estela d’Until Dawn, 

un dels primers èxits de Supermassive Games. Per a PC, PS 4 i 5 i Xbox. 
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Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

SÍMPTOMES

No facis que el teu fill o filla segueixi una dieta sense gluten
si encara no has rebut el diagnòstic d’un professional

DIAGNÒSTIC

NO T’AVANCIS

UN BON RECURS

E S T I L S  D E  V I D A

i SALUT

La celiaquia (és a dir, l’al·lèrgia al gluten) afecta una de cada cent
persones i és la malaltia crònica intestinal més freqüent al món
occidental. Els celíacs no poden menjar blat, sègol, ordi, civa-

da, espelta, kamut ni tiriticale, tal com detalla el Departament de
Salut. Encara que pot aparèixer a qualsevol edat, la celiaquia se sol
manifestar durant la infància i, de fet, és important detectar-la aviat.
Si tens un fill o filla i creus que pot tenir aquesta malaltia, para aten-
ció als consells de l’Associació de Celíacs de Catalunya. 
Tingues en compte que la simptomatologia és diversa: fatiga i

debilitat, diarrea crònica, dolor abdominal, flatulències, pèrdua
de gana i de pes... Però també irritació o erupcions a la pell, can-
vis i alteracions de la conducta o mal de cap, entre d’altres. Això
facilita les confusions amb altres malalties, de manera que és
molt important que no t’avancis i que no comencis a donar una
dieta sense gluten al teu fill o filla abans de tenir un diagnòstic.
Pel que fa al diagnòstic, l’Associació alerta sobre les proves poc
ortodoxes i recorda que cal acudir a un especialista en gastroen-
terologia. Si no saps com actuar un cop tens el diagnòstic, l’enti-
tat ofereix suport i informació als seus socis.

Sospito que el meu fill és celíac

Diversos: fatiga i debilitat, diarrea crònica, mal de panxa, 
mal de cap, canvis en la conducta, irritacions a la pell...

Les claus

Ves amb compte amb les proves de diagnòstic poc ortodoxes:
recorre a un especialista en gastroenterologia

Si no saps què fer després del diagnòstic, l’Associació 
de Celíacs ofereix suport i informació als seus socis
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